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«شرق» تعطیلی و تغییر کاربری مطرح ترین سینماهای پایتخت را بررسی می کند

فراموشی بخشی از خاطره جمعی

درهای جشنواره «سینماحقیقت» به روی همه باز است

شرق: «ســینماهای «پارس» و «مرکزی» واقع در میدان انقلاب 
تهــران، در حال حاضر تعطیل هســتند و مالــکان آنها به تازگی 
مجــوز تغییر کاربــری آن را دریافــت کرده اند و غیــر از این دو 
سینما، پنج ســینمای «حافظ»، «عصر جدید»، «اروپا»، «استیل» 
و «ســعدی» دیگــر ســینماهای پایتخت هســتند کــه انجمن 
ســینماداران نامه تغییر کاربری آنها را به ارشــاد ارســال کرده 
و مــورد موافقت قرار گرفته اند. اینها ســینماهایی هســتند که 
به طــور کامل کاربری خــود را در چرخه اکران از دســت داده 
بودند». این بخشــی از صحبت های اخیــر محمدرضا صابری، 
ســخنگوی انجمن ســینماداران بــا خبرگزاری مهر اســت که 
وضعیت برخی از ســالن های قدیمی پایتخت را تشــریح کرده 
است. تعطیلی ســالن هایی که هرکدام قدمتی حدودا ۵۰ساله 
دارند، اتفاق تازه ای نیست و در سال های اخیر خبر تغییر کاربری 
سالن های سینمای قدیمی بخش خصوصی و خالی از مخاطب، 
هرازگاهی توجه برانگیز شده و بعد از مدتی چرایی تعطیلی آنها 

به فراموشی سپرده شده است.
زنگ خطر تعطیلی ســینماهای قدیمی تهران سال هاســت 
به گوش می رســد. از زمانی که مخاطبان علاقه مند به ســینما 
با تأســیس پردیس هــای ســینمایی و مجهز تصمیــم گرفتند 
در محیطــی مدرن تر به تماشــای فیلم بنشــینند و ســالن های 
معروف میدان های اصلی شــهر که زمانی میزبان علاقه مندان 
جدی ســینما بودند، به فراموشی سپرده شدند. توجه جمعیت 
سینمارو تهران از حوالی میدان انقلاب و ولی عصر و سینماهای 
خاطره انگیزش به محلات بالای شهر تهران جلب شد و به مرور 
سینماهای قدیمی و مطرح شهر تهران از سکه افتاد. سینماهایی 
که هرکدام به تنهایی نه تنها بــه عنوان محیطی فرهنگی بلکه 

بخشی از هویت این شهر محسوب می شوند.
امیرحسین علم الهدی، کارشناس سینما دراین باره به «شرق» 
گفت: «بحث هویت داشتن سینماهای قدیمی دربافت شهری در 
زمان ســاخت آنان و بهره برداری تا اوایــل دهه ۷۰، زمانی قابل 
اعتنا خواهد بود که بدانیم دیگر هویت در کلان شــهر بی هویت 

تهران خالی از تعاریف خاص خود است!
برای آنکــه منظورم را بهتر بتوانم بیــان کنم، چاره ای ندارم 
بگویــم به دنبال هویت  بودن در اماکــن فرهنگی و هنری بیش 
از ســه دهه است که متوقف شده و مهم ترین دلیل هم بی شک 
انســداد در ضرورت تنوع ســلایق در همه شــاخه های هنری و 
فرهنگی مولد است و طبیعی است که در حوزه معماری هم که 
رابطه مســتقیمی دارد با هویت یابی شهر، دهه هاست از هویت 
این ســازه های جدید، «مال های تجاری که سینما هم دارند»، به 

چشم انداز روشنی نرسیده ایم».
او در بخش دیگــری از صحبت هایش گفت: «هویت کنونی 
لاله زار، انقلاب، راســته خیابان ولی عصر کدامشان به دهه های 
اخیر شــبیه هســتند که انتظار داریــم ســینماهای این مناطق 

هویت خود را حفظ کنند و از رده خارج نشــوند! و اما سازه های 
جدید ســینمایی (مال ها) در این کلان شهر زمانی می توانند مثل 
قدیم  باعث توســعه ســینما رفتن باشــند که دولت و دولت ها 
به حیات طبیعی آنها متعهد باشــند (امســال پیش بینی حدود 
۱۲ میلیون مخاطب اســت!) و خب تا اطــلاع ثانوی این تعهد 
قابلیت «فهم» ندارد (به جز دوره اول دولت آقای روحانی که با 
گشایش سیاست های سینمایی، سینما توسعه معنادار پیدا کرد و 
۲۸۰ ســالن بــه ۵۰۰ ســالن، ۳۰ میلیــارد تومــان فــروش به 
۳۰۰ میلیــارد تومــان فــروش و هشــت میلیــون مخاطب به 
۲۸ میلیون مخاطب افزایش پیدا کرد). این آمار در شناخت فهم 
ضرورت میزان تعهد به حیات طبیعی در سینمای قبل انقلاب و 
بعد از انقلاب خود گویای همه مطالب است. قبل از انقلاب ۴۸۰ 
سالن سینما در ۴۸۰ نقطه جغرافیایی کشور با ۳۸۰ هزار صندلی 
در یک کشــور ۳۵ میلیون نفری . بعد از انقلاب ۶۲۰ سالن سینما 
در ۲۲۰ نقطه جغرافیایی کشور با ۱۵۰ هزار صندلی در یک کشور 

۸۵ میلیون نفری».
تاریخچه سینماهایی که به فراموشی سپرده می شوند

سینما «پارس» که پیش از آن به سینما «اونیورسال» معروف 
بود، در ســال ۱۳۴۲ با مســاحت هزارو ۵۰۰ مترمربع و دو سالن 
بزرگ به گنجایش ۴۰۰ و ۳۷۰ نفر، با مدیریت اسماعیل کوشان و 
زیر نظر یک مهندسی روس ساخته شد. این سینما دارای درجه 
کیفی «ممتاز» بود. به یقین ســینما «پارس» را می توان از جمله 
ســینماهای مطرح تهران و یکی از سینماهای پر مخاطب میدان 
انقلاب دانســت؛ ســینمایی که مدتی تعطیل بود و مجوز تغییر 

کاربری اش صادر شده است.
ســینما مرکزی در سال ۱۳۴۱ توسط سیف االله کامرانی (بنیاد 
خیریه کامرانی) و با مدیریت حســین مقیمی تأســیس شــد و 
بعدها به سه سالن تفکیک شد. سینمایی که تا پایان دهه ۶۰ در 

فهرست مهم ترین سینما های پایتخت بود.
داوود قهردار، گردآورنده کتاب «ســینماهای تهران، از قاجار 
تــا امروز» مدتی قبل در گفت وگو با ایســنا درباره اهمیت وجود 
این سینما گفت و تأکید کرد: «سینما مرکزی از جمله سینماهایی 
بود که بازگشــایی اش ممکن نشد. این سینما در زمان بازگشایی 
هم جزء سینماهای اصلی و پرمخاطب بود. عواید حاصله از این 
فروش بلیت در این سینما خرج بنیاد خیریه کامرانی می شد و در 
دهه های ۴۰، ۵۰، ۶۰، ۷۰ و ۸۰ از جمله ســینماهای مهم، اصلی 
و پرمخاطب شــهر تهران به حساب می آمد. بعد از بروز شرایط 
کرونا، سینما مرکزی، پارس و شهر تماشا در آستانه تعطیلی قرار 
گرفتند. شاید در طول این مدت، به صورت موقت باز شده باشند 

اما در نهایت بسته شدند».
او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: «ســینما بالاخره 
محل تفریح مردم اســت؛ جایی که می تواننــد فیلم های روز را 
تماشــا کنند و وقتی محلی برای عرضه وجود نداشــته باشــد، 

مردم به ســمت مجتمع های تجاری و پردیس های ســینمایی 
بــه غرب و شــمال تهران مراجعــه کنند. از آنجایی که ســینما 
مرکزی در مرکز تهران اســت، همواره مخاطبان زیادی داشــته 
اســت اما بــه  دلیل حمایت نکــردن دولت از این ســینماها، رو 
به  نابودی اســت. از دهه های ۳۰ و ۴۰ این روند مرســوم شد تا 
در محله های مختلف نیز ســینما ساخته شــود تا مردم محلی 
مجبور به طی کردن مســافت زیادی نشــوند. هم مردم تهران و 
هم مردمی که از دیگر شهرستان ها به تهران می آمدند، با میدان 
انقلاب خاطره داشــتند و احتمالا به سینما مرکزی هم می رفتند 
اما مســئله بســیار مهم این اســت که در حال حاضر، در تهران 
حتی ســینماهای اصلی نیز در خطــر تعطیلی اند؛ جدا از اینکه 
سینماهای محلی نیز مدت هاســت در وضعیت خوبی نیستند. 
سینما مرکزی نیز از جمله سینماهای مجهز و به روز تهران است. 
کرونا بخش کوچکی از دلایل تعطیلی این سینما است. ممیزی، 
مشکلات اقتصادی، کیفیت کم فیلم های روی پرده و مجازنبودن 
انتشــار فیلم های خارجی در ســینما همه و همه باعث شده تا 
بعضی از ســینماهای اصلی شــهر هم تعطیل شوند. این خطر 
حتــی پردیس ها را هم تهدید می کنــد. همان طورکه در جنوب 
نعمت آباد، ســینمای کیان نیز وجود داشــت کــه مدتی پیش 
تعطیل شد. سینما بخشی از سبد فرهنگی مردم است که خطر 
نابودی و تعطیلی آن را تهدید می کند. در صورتی که فضا کمی 
بازتر شــود، ســاخت فیلم های باکیفیت می تواند تأثیر مثبتی بر 

روند فروش فیلم ها داشته باشد».
ســینما حافــظ از ســینماهای قدیمی تهران هــم از جمله 
ســالن هایی اســت که مجوز تغییر کاربری آن صادر شده است. 
این سینما در سال ۱۳۳۷ با ظرفیت ۴۴۰ نفر و در دو سالن افتتاح 
شد. این سینما در اواخر دهه ۸۰ به طور کامل بازسازی شد اما به 
مرور تعطیلی این سینما هم آن را به سرنوشت باقی سینماهای 

خاطره انگیز شهر تهران تبدیل کرد.
سینما عصر جدید یکی از ســینماهای قدیمی و مهم تهران 
است که سال ۱۳۲۱ فعالیتش را آغاز کرد. عصر جدید که پیش تر 
ســینما «تخت جمشید» نام داشت، مالکیتش تا پیش از انقلاب 
چند بار دســت به دســت شــد. در ۲۰ تیــر ۱۳۵۷ به طور کامل 
تخریب و بازســازی شد و در سال ۱۳۵۷ با نام «عصر جدید» به 
فعالیتش ادامه داد. عبداالله علیخانی و محمدحسین فرح بخش 
در ســال ۱۳۸۷ و ۱۳۸۸ بــا خرید این ســینما مالکیت آن را به 
دست آوردند. از «عصر جدید» همواره به عنوان سینمایی هنری 
یاد می شــد و علاوه بر اکران فیلم های مطرح و منتخب، از گروه 
سینماهای اصلی در دوره های مختلف جشنواره فیلم فجر بود.

سال گذشته محمدحسین فرح بخش، یکی از مالکان سینما 
«عصر جدید»، در واکنش به انتقادهایی مبنی بر چرایی تعطیلی 
و تغییر کاربری آن به ایسنا گفت: «همه کسانی که از نوستالژی 
این ســینما صحبت می کنند، دروغ می گویند؛ چون اگر این طور 

نشســت خبری شــانزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
مستند ایران «سینماحقیقت» به دبیری محمد حمیدی مقدم 
روز پنجشــنبه ۱۷ آذرماه در ســالن حقیقت مرکز گســترش 

سینمای مستند، تجربی و پویانمایی برگزار شد.
محمد حمیدی مقدم، دبیر جشــنواره، ابتدای این نشست 
در گزارشی درباره جشنواره شانزدهم «سینماحقیقت» گفت: 
۲۶ تیرماه ۱۴۰۱ فراخوان ارســال اثر به دبیرخانه شانزدهمین 
جشــنواره بین المللی فیلم مســتند ایران «ســینماحقیقت» 
منتشــر شــد و تا ۱۵ شــهریور مهلت پایان ارســال آثار بود. 
مهلــت دریافت اثر با توجه به درخواســت مستندســازان تا 
پایان شــهریورماه ادامه یافت و در نهایــت ۶۱۴ اثر ثبت نام و 

۵۸۷ فیلم به دبیرخانه جشنواره تحویل داده شد.
حمیدی مقدم تأکید کرد: نیاز به شفاف ســازی می بینم که 
بگویم از میان این تعداد، پنج فیلم مشــکل حقوقی داشتند، 
هشت فیلم به دلایل فنی از جشنواره کنار رفتند و ۹ تهیه کننده 
تمایلی به شرکت مستندشان در جشــنواره «سینماحقیقت» 
نداشتند. باید بگویم سه فیلم نیز در اعتراض به شرایط کنونی 
جامعه و ناآرامی هــا از حضور در ایــن دوره انصراف دادند. 
۱۶ فیلــم بلنــد، ۱۵ فیلــم نیمه بلنــد و ۱۹ اثــر کوتــاه برای 
فیلــم   ۱۲ همچنیــن  و  شــدند  انتخــاب  نهایــی  رقابــت 
در بخــش شــهید آوینــی و ۹ فیلــم خــارج از مســابقه 

خواهیم داشت.
حمیدی مقدم مطرح کرد: از میان ۵۱۸ فیلم، بخش عمده 
مســتندهای ما موضوعات اجتماعی و شهری هستند که ۲۷ 
درصد کل آثار را تشــکیل دادنــد. همچنین ۱۹ درصد کل آثار 
ارائه شده دفاع مقدسی هستند. مســتندهای پرتره ۱۴ درصد 
و مســتندهای محیط زیســت و حیات وحــش هم ۱۰ درصد 
آثار را تشــکیل داده اند. امســال آثار خوبــی در زمینه حیات 
وحش هــم داریم. ۱۰ درصد میراث فرهنگی، هشــت درصد 
دینی- آیینی، شش درصد ورزشی، شش درصد سیاسی و یک 

درصد مستندها نیز با موضوعات متفرقه هستند.
محمــد حمیدی مقــدم دربــاره حضور شــرکت کنندگان 
خارجی در ایــن دوره گفت: ۱۱ میهمــان بین المللی داریم و 
تعداد زیادی فیلم ســاز خارجی متقاضی حضور در این دوره 
بودند که بــا توجه به هزینه ای که برای میهمان های خارجی 
وجــود دارد، رایزنی هایــی در حــال انجام اســت. در بخش 
حضور اســتادان کارگاه ها و داورها نیز در حــال برنامه ریزی 
هستیم و اتفاق خوبی در جریان است و اسامی کامل به زودی 
اعــلام خواهد شــد. در هیئت داوران رئیس دانشــگاه معتبر 
ویجیک روســیه را داریم که از معتبرترین مدرســان سینمایی 

جهان است.
دبیر شــانزدهمین جشــنواره «ســینماحقیقت» در پاسخ 
به این ســؤال که موضوع مســتندهای این دوره ناآرامی های 
اخیــر ایــران را در بر گرفته اســت یا نه، گفت: شــش درصد 

از کل آثــار متقاضــی حضــور در جشــنواره سیاســی بودند 
که درصــد آثار منتخب شــاید کمتر باشــد. در ایــن دوره از 
جشنواره مســتندهای سیاسی اکران می شــوند؛ اما فراخوان 
جشــنواره ما اول مهر ۱۴۰۱ به اتمام رســیده است و در حوزه 
مســائل اخیر فیلمــی نداشــته ایم. اگر در این مــورد فیلمی 
ســاخته شــود، احتمالا در دوره بعــدی «ســینماحقیقت» 

اکران می شود.
او درباره تحریم انجمن منتقدان و نویســندگان ســینمایی 
تصریح کرد: فعالیــت انجمن منتقدان مربوط به خودشــان 
می شــود و هر صنفی فعالیت های خــودش را پیش می برد؛ 
اما درهای جشــنواره «سینماحقیقت» به روی تمام صنوف و 
انجمن ها باز است. «سینماحقیقت» فعالیت خودش را دارد 
و در حــوزه متنی، نقد و انتشــار، کار خــود را انجام می دهد. 
تحریــم این رویداد نیز قاعده ای صنفــی دارد که فکر می کنم 
فعالیتی خارج از صنف است؛ چون انجمن ها باید از برگزاری 
هرگونــه رویــداد فرهنگی اســتقبال کنند تا موجب انســداد 
فرهنگی نشوند. این روزها فعالیت ها بسیار متکثر شده است 
و هرکس در بخشی فعالیت می کند. به طور کلی فعالیت های 
صنفی قابل احترام هستند؛ اما فراموش نکنیم که نویسندگان 
و منتقــدان آزاد هنوز در جشــنواره حضور دارند و هر کســی 

قابلیت انتخاب دارد.
حمیدی مقــدم دربــاره تحریمــی کــه از ســوی برخــی 
مستندسازان صورت گرفته است، بیان کرد: از سال ۱۳۹۸ که 
به مرکز گسترش آمده ام، ارتباطات نزدیکی با صنوف داشته ام 
و این کتمان شدنی نیست. من به حضور صنفی اعتقاد داشته 

و دارم و می دانــم که این اتفاق منتج به پیشــرفت و اتفاقات 
خوب در این حوزه می شــود. برخی فعالان حاضر در تحریم 
امسال، در سه سال گذشته در جشنواره فعال بوده اند تا صنف 
را قوی کننــد، همان طور که در دوره چهاردهم توانســتیم از 

پس کرونا برآییم و جشنواره را برگزار کنیم.
او افزود: این گونه صحبت ها همیشه شنیده می شوند. ما با 
فعالان حوزه مستند حرف زدیم و تعامل کردیم. امسال اوایل 
شهریور جلســه ای با نمایندگان صنوف ازجمله تهیه کنندگان 
و کارگردانان سینمای مستند داشتیم و نشست سیاست گذاری 
خــود را با حضــور این دو صنف برگزار کردیم؛ اما متأســفانه 
اتفاقی در صنــف افتاد که در تعامل انســداد ایجاد کرد. این 
در حالی  اســت که ما تا آخرین لحظه تعامل را در دستور کار 

خود قرار داده ایم.
حمیدی مقدم ادامه داد: بســیاری از دوستان تحریم کننده 
به مــی  ۱۹۸۸ و حرکت گدار اشــاره می کنند؛ امــا می دانیم 
بعد از آن چه اتفاقی افتاد. جشــنواره جای تعامل، حرف زدن 
و نقدکردن اســت؛ امــا اینکه درهــای گفت وگــو را ببندیم، 
درست نیســت. ما همچنان به صنف معتقدیم و البته نظرها 
در صنف متفاوت اســت؛ چراکــه هرکدام از ایــن انجمن ها

۳۰۰ عضو دارند.
او در بخــش دیگری از صحبت های خــود از اتفاقی ویژه 
در بحــث مخاطبان جشــنواره ایــن دوره خبــر داد و گفت: 
توده مخاطب اصلی در جشــنواره «سینماحقیقت» موضوع 
مهمی است و اتفاقا امسال شاهد اتفاق ویژه ای برای افزایش 
مخاطبان جشنواره می شــویم که البته سنگ بنای آن از سال 

۹۸ گذاشــته شده است. اگر برای بسیاری جشنواره ایدفا قبله 
آمال اســت، باید بدانیم که این جشنواره حدود ۵۰ هزار بلیت 
می فروشــد؛ اما فیلم باید از ســوی توده مردم دیده شود و ما 

باید برای این موضوع تلاش کنیم.
حمیدی مقــدم در ادامــه خاطرنشــان کرد: بــا احترام به 
همه نظرها که نمی خواهند در جشــنواره ما حضور داشــته 
باشــند، به آنها گفته ایم که تا آخریــن لحظه تعامل می کنیم 
حتی در بخش جوایز که ســند آنها موجود اســت، با اعضای 
صنف جلســه گذاشــتیم و می خواســتیم تعــدادی از جوایز 
را بــه نفــع بین المللی شــدن جشــنواره حذف کنیــم؛ اما از 
همان ابتدا همین دوســتان مؤثــر در تحریم، مخالفت کردند 
و ما با آنها برای اتفاق نظر بیشــتر درباره این موضوع جلســه 
گذاشــتیم و نظر مــن را پذیرفتند، ولی نظرشــان این بود که 
فعلا جشــنواره آماده کم شــدن جوایز نیســت و ما یک قدم 
عقب آمدیم. این همان تعاملی اســت که در دســتور کار ما 

بوده است.
او ادامــه داد: در اتفاقــات رخ داده مجــددا به دو صنف 
پیشــنهاد دادیم که درباره مســائل امروز جامعه حرف بزنیم 
که به ســختی پروسه آن طی شد؛ اما متأسفانه دوستان ما در 
انجمن صنفی کارگردانان هیچ آیتمی را پیشنهاد ندادند. فکر 
می کنم بیشــتر این موضوع تبلیغاتی است. بیش از ۳۰ یا ۴۰ 
نفر از دوســتان امضا کننده تا به حال به چارســو نیامده اند و 
در خارج از کشــور به سر می برند. مطالبه لازمه سینماست و 
امیدوارم دوســتانی که مطالبه گر هستند، در جشنواره حضور 
پیــدا کنند و اثر خــود را ارائه دهند. ما ادامــه صحبت آقای 
ســهرابی برای حمایت از ســاخت آثار دربــاره اتفاقات اخیر 
را تکــرار می کنیم و از مســتندهایی که عادلانــه به موضوع 
بپردازند، حمایت می کنیم. جشــنواره با احتــرام به همه کار 

خود را انجام می دهد.
حمیدی مقدم درباره برگزاری مراســم های بزرگداشت در 
این دوره از جشــنواره نیز مطرح کرد: یک مراســم نکوداشت 
برای زنده یاد نادر طالب زاده برگزار خواهد شــد. ضمن اینکه 
یک مراسم بزرگداشــت هم داریم که متناسب با هدف توجه 
به اســتان ها در خارج از تهران و در شــهر اصفهان خواهیم 
داشت و قرار اســت از سیدمحسن طباطبایی پور پیش کسوت 

حوزه مستند در استان اصفهان تجلیل شود.
او در پایان تصریح کرد: به پیشنهاد آقای محمد خزاعی که 
ریاست شورای سیاست گذاری جشنواره را بر عهده دارد، قرار 
شــد تا بخشــی برای حمایت از آثاری را که خارج از فهرست 
جوایز هستند، داشته باشیم. برای مثال برای ساخت اثر بعدی 
یا حتی اثری که تولید شــده در بخش نمایش، توزیع و اکران 

حمایت شود.
شــانزدهمین جشــنواره بین المللی «ســینماحقیقت» با 

دبیری محمد حمیدی مقدم از ۲۰ تا ۲۵ آذر برگزار می شود.

بود در این سال ها می آمدند و در «عصر جدید» فیلم می دیدند».
او در ایــن گفت وگــو تأکید کرد: «مــن از آنهایی کــه درباره 
نوســتالژی ســینما «عصر جدید» صحبت می کنند، چه مردم و 
چه سینماگران، چند ســؤال دارم. خیلی از آنها ممکن است در 
ســال های گذشته یعنی یک سال، پنج ســال، ۱۰ سال یا ۲۰ سال 
گذشته پدر و مادرهای خود را از دست داده باشند. به من بگویند 
که در این مدت چند  بار بر سر مزار پدر و مادر خود رفته اند؟ پدر 
و مادرشان نوستالژیک تر است یا سینما عصر جدید؟ اول تکلیف 
این را مشــخص کنند بعد درباره مال و امــوال مردم اظهارنظر 
کنند. اگر من این ســؤال را می پرســم، کسی هســتم که بگوید 
۲۵ ســال قبــل مــادرم بــه رحمت خــدا رفتــه و هــر هفته 
ســر خــاک او مــی روم. پــدرم تــا زمانی کــه در قیــد حیات 
بــود ۶۰ ســال از فــوت مــادرش می گذشــت و جمعــه بــه 
جمعــه در تمــام آن ۶۰ ســال بــر ســر مــزار مــادرش رفت. 

اینها یعنی نوستالژی».
او افــزود: «ســؤال بعدی این اســت که آنهایی کــه درباره 
نوستالژی ســینما عصر جدید صحبت می کنند چرا در این چند 
ســال به این ســینما نیامدند تــا فیلم ببینند؟ خودشــان پیش 
وجدانشــان قضاوت کنند چرا در این ســال ها نیامدند؟ حالا در 
فضای مجازی حس نوســتالژیک نسبت به سینما پیدا کرده اند؟ 

همه اینها حقه بازی و دروغ است، مثل بقیه چیزها».
این تهیه کننده ســینما گفــت: «این همه ســال بنده و آقای 
علیخانی خسارت دادیم، اینها کجا بودند؟ این سینما هیچ چیزی 
برای ما نداشــت و فقط از جیــب برایش خرج کردیم. در همین 
ســال قبل فقط ۲۵۰ میلیون تومان پول صرف کردیم. اما کسی 
سراغ سینما نیامد آن هم سینما عصر جدید که به همراه سینما 
قدس اصفهان تنها ســینماهایی هســتند که در تاریخ سینمای 
ایران زمانی که سه شنبه شب فیلم ها عوض می شدند، چهارشنبه 
صبح پورسانت صاحب فیلم را پرداخت می کردند. مگر ما ضرر 
نمی کردیم؟ آن پورســانت را هم از جیب می دادیم و حالا الان 

ســینما عصر جدید نوستالژی شده اســت. خیلی این حرف ها را 
باور نکنید». فرح بخش تأکید کرد: «اگر ســینما عصر جدید برای 
ما ارزشمند نبود، جور دیگر رفتار می کردیم. همه پول خود را از 
سینما درآوردند و رفتند جای دیگر ملک خریدند ولی من ملکی 
را که در لواسان داشتم، برای این سینما و آن هم ۲۰ درصد سینما 
فروختم. حالا با چنــد برابر قیمت آن ملک هم دیگر نمی توانم 
آن را بخرم. من و آقای علیخانی به ســینما علاقه داشــتیم که 
اینجا را خریدیم. سینما عصر جدید در تهران یک آدرس است و 
ما می توانستیم سینمای دیگری را بخریم اما سراغ اینجا آمدیم 

و برایش همه کار کردیم».
سینما «سعدی» با نام پیشین «ماژستیک» هم از سینماهای 
قدیمی و مطرح شــهر تهران از دیگر سالن هایی است که مجوز 
تغییر کاربری اش صادر شــده است. این ســینما در سال ۱۳۳۸ 
در زمینی به مســاحت ۵۷۰ متر مربع ساخته شد و دارای سالن 
و بالکنی با گنجایش ۵۳۰ نفر بود. ســینما «ســعدی» در دهه 
۶۰ یکی از ســینماهای گروه کودک و نوجوان بود و بســیاری از 
بچه های ساکن در مرکز شهر تهران فیلم های خاطره انگیز دوران 
کودکی خود را در این سینما دیده اند ؛ فیلم هایی مانند گلنار، سفر 
جادویی، پاتال و آرزوهای کوچک، مریم و میتیل، گربه آوازه خوان 
و... . ســینما ســعدی هنگام نمایش این فیلم ها روزهای بسیار 
شــلوغی را تجربه کرد اما در دهه ۸۰ از رونــق افتاد و در دهه 

۹۰ تعطیل شد.
ســینما «اســتیل» یا «پــارس» در ســال ۱۳۳۸ در بحبوحه 
حوادث انقلاب در ســال ۵۷ گرفتار حریق شد و بعد هم تعطیل 

ماند و مدتی است مجوز انحلال آن صادر شده است.
سینما «اروپا» هم در فهرست سینماهایی است که به زودی 
تغییر کاربری خواهد داد. این ســینما در ســال ۱۳۴۷ با نمایش 
فیلم «جاده زرین ســمرقند» افتتاح شد و در هشتم اسفند ۱۳۹۰ 
طعمه حریق و پس از آن تعطیل شد و نهایتا با موافقت سازمان 

سینمایی از ابتدای شهریور سال ۱۴۰۰ منحل شد.

شنبه
۱۹ آذر  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۴۲

اخـبـار  بـرگـزیـده

۳ فیلم ایرانی به جشنواره پالم 
اسپرینگز دعوت شدند

سی و چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم پالم اسپرینگز سه 
فیلــم ایرانــی را در برنامه نمایش خود قرار داد. فیلم ســینمایی 
«جنگ جهانی سوم» به کارگردانی هومن سیدی که در بخش ویژه 
فیلم های حاضر در شــاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار ۲۰۲۳ 
است، در جشنواره فیلم پالم اسپرینگز به نمایش گذاشته می شود. 
ســاخته هومن ســیدی پس از حضور موفق در جشنواره ونیز، در 
ســی و پنجمین دوره جشنواره بین المللی فیلم توکیو نیز در بخش 
مســابقه اصلی به نمایش گذاشــته شــد و در نهایت جایزه ویژه 
هیئــت داوران را به خود اختصــاص داد. در فیلم «جنگ جهانی 
سوم» بازیگرانی مانند محسن تنابنده، ندا جبرئیلی، مهسا حجازی، 
نوید نصرتی، لطف االله ســیفی و حاتم مشــمولی به ایفای نقش 
پرداخته اند. همچنین فیلم «بدون رؤیا» ســاخته آرین وزیردفتری 
در بخش ســینمای جهان و فیلم «خرس نیست» از جعفر پناهی 
هم در بخش اســتادان مدرن جشــنواره پالم اسپرینگز به نمایش 
گذاشته می شــوند. سی وچهارمین جشنواره بین المللی فیلم پالم 
اسپرینگز از تاریخ پنجم تا ۱۶ ژانویه ۲۰۲۳ (۱۵ تا ۲۶ دی ) در آمریکا 

برگزار می شود.

راهکارهای جدید برای نجات سینما
مهر: علی ســرتیپی، تهیه کننده و پخش کننده سینما و رئیس انجمن 
صنفی پخش کنندگان ســینمای ایران، با اشاره به اهمیت پیدا کردن 
راهکار مناسب برای خروج ســینما از بحران فعلی گفت: «هرچند 
بارها اعلام شــده که برنامه های حمایتی مختلفی بــرای اکران در 
ســینماها در دستور کار مدیران دولتی قرار گرفته، اما تا امروز اتفاقی 
در ایــن زمینه رخ نداده و نمی توان گفت اقدامی جدی در این زمینه 
صورت گرفته اســت». او بیان کرد: «مســئله این است که در شرایط 
فعلی ســینمای ایران نیاز به اتفاقات بزرگی دارد که این اتفاقات که 
اکثرا شــکل و شــمایل حمایتی دارند، باید هرچه سریع تر رخ دهد». 
رئیس انجمن صنفی پخش کنندگان ســینمای ایــران توضیح داد: 
«نباید فراموش کرد که توسعه زیرساخت های مختلف سینمایی چه 
در حوزه آی تی و چه در حوزه افزایش ســالن های ســینمایی، بدون 
اکران فیلم های ســینمایی هیچ معنایی ندارد و هیچ پیشــرفتی در 
زمینه نجات سینما صورت نمی گیرد». او بیان کرد: «معتقدم دولت 
باید به ســالن های سینما، فیلم های سینمایی و پخش کنندگان فیلم 
کمــک جدی کند و نگاه و برنامه دقیقی را در این زمینه دنبال کند تا 
بتوان تعدادی از فیلم هایی که احتمال فروش آنها بیشــتر است، در 
سینماها اکران شود». سرتیپی در پایان گفت: «فکر می کنم در شرایط 
فعلی هر راهکاری که بتواند به سینما جانی دوباره دهد، باید دنبال 
شــود که یکی از این راه ها می توانــد اکران چند فیلم خارجی خوب 
باشــد. در واقع باید به دنبال روش ها و فکرهای نو باشیم و به دنبال 
تعامل برای رفع مشکل فیلم هایی باشیم که مشکل اکران داشتند تا 

برای مخاطبان جذابیت ایجاد کنیم».
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